
Květen 2024 

Květen není jenom lásky čas, ale také školních výletů a všudypřítomného shonu, protože 
čím blíže k prázdninám, tím jsou žáci živější a pedagogové, ale vlastně všichni zaměstnanci 
unavenější. Je to přirozené. Vidina prázdnin a volna dělá své. Je to stejné na všech školách 
a myslíme si, že tomu tak bylo i v minulosti. 

 

A když zmiňujeme onen minulý čas, v dubnové školní kronice jsme dokončili průřez 
historickými školními kronikami až k revolučnímu roku 1989. Dále už pokračovat 
nebudeme, ale v této květnové školní kronice zmíníme Den otevřených dveří pro veřejnost 
při příležitosti oslav 110 let školy. 

My si sice výročí interně oslavili již na přelomu 
školního pololetí, ale na jedno květnové odpoledne 
jsme si vyhradili čas. A bylo to velkolepé. Však 
čtěte a prohlížejte dále. 

 

 

 

(Pastelky s názvem školy vyrobila na naší 
3D tiskárně Mgr. Eva Čechová.) 



 

 



A jak konkrétně velkolepá oslava probíhala, napoví kromě pár vět hlavně fotografie. 

Návštěvníci se kochali, vzpomínali, smáli i dojímali. 

 
 

Příchozí vítal živý pan flašinetář točící klikou svého půvabného nástroje, jehož tóny se 
linuly do útrob školy. 

 



Jednotlivé chodby i mnohé třídy skýtaly rozličná překvapení, třeba v podobě živých postav 
i figurín stylově oblečených. 

 
 

 

 



 

 

 

 



 



 



Velkým lákadlem byl tajuplný kryt CO, který je na naší škole raritou, a protože pan školník 
je nadšencem vojenské historie, návštěvníci procházeli doslova vojenským muzeem. 

 

 



Dalším zpřístupněným místem, kam se běžně člověk nedostane, byla školní půda                      

s hodinovým strojem. 

 
 

Ve třídách jste mohli narazit na staré učební pomůcky, učebnice, nástěnné mapy, hračky, 
dětské knížky a další zajímavosti. 

 
 



Jinde jste si mohl prohlédnout i vyzkoušet pomůcky novodobé, např. interaktivní tabule, 
pomůcky k humanitním předmětům, zajímavosti z informatiky, robotiky a přírodovědy. 

 

 

 



 

 
 

Rovněž do skleníku byli návštěvníci zváni a mohli si odnést domů drobné sazeničky rostlin, 
které přichystali žáci pod dohledem svých vyučujících. 

 



A kdo měl žízeň či chuť, zavítal do našeho „hostince“, kde bylo možno se občerstvit vodou 
či šťávou, dát si kafíčko a k tomu kousek bábovky, buchty či slaného pečiva, které naše 
paní učitelky ochotně doma napekly. 

 

 

 

Po celé škole byla pro děti i dospělé přichystána hra s kvízovými otázkami, při které si 
mohli ověřit své dějepisné znalosti. 



Ve velké tělocvičně zájemci zhlédli krásné divadelní představení žáků v anglickém jazyce. 
Kráska a zvíře jistě zaujalo i ty, kdo anglicky neumí, protože holky a kluci z VIII. B do 

toho dali hodně. Děkujeme jim i paní učitelce Mgr. Haně Baršové, která nacvičování hry 
koordinovala. 

 
 

 



Také všechny chodby, drátěné školní šatny, nástěnky byly pěkně ozdobené. Žáci třídy 
III.A vyrobili úžasný model školy, klobouk dolů. Školní družinka obohatila prostory o své 
úžasné keramické výrobky. Prostě všude bylo na co se koukat. 

 

 



 

 

 



Děkujeme všem, kteří se jakýmkoliv způsobem zapojili do příprav a realizace tříhodinových 
oslav našeho milého Slovaňáčku. Ať už samotnou účastí, praktickými činnostmi jako např. 
nafukování balónků héliem, obsluhou v „občerstvovací třídě“, zapůjčením starobylých 
učebních pomůcek a různých jiných věcí za účelem vystavení, výzdobou interiérů, výrobou 
a umístěním šipek a informačních tabulek, průvodcovstvím v jednotlivých učebnách či 
školních chodbách, na půdě, v bývalém krytu CO, ve školním skleníku, nácvikem divadla atd. 

Dalo to velkou práci a věřte, že jsme z toho všeho byli sice hodně unavení, ale také 
spokojeni, protože se to hezky povedlo. Děkujeme také všem návštěvníkům, jež si udělali 
čas a zavítali. 

 

Oslavy výročí školy byly mimořádně povedené, ale teď se vrátíme k běžnému školnímu 
životu v předposledním měsíci tohoto (školního) roku. Jak už jsme řekli v úvodu, květen   
(a samozřejmě ještě více červen) je měsíc, kdy se vyjíždí ven mimo budovu školy, ať už 
na půldenní či vícedenní výlety, školy v přírodě, různé exkurze, návštěvy oblíbených míst 
v Brně a okolí. Ale květen je také ještě období, kdy se píší ve velkém písemky, zkouší se, 
pomalu, ale jistě se uzavírají známky. To už tak ke škole patří. Vidina prázdnin je však 
obvykle silnější, tak ten strach, co bude „na vízu“, jistě částečně zahnala. 



Prvňáčci z třídy B a C si užili návštěvu zámku Milotice. Je to naše oblíbené místo pro 
nejmenší, protože děti mají možnost se převléknout a zahrát si na princezny a princátka. 

 

Třída II. D si za cíl svého výletu vybrala brněnskou zoologickou zahradu, což je pro děti 
vždy vděčné místo. 

 
 

Do Znojma se rozjeli žáci z III. C a V. D. Navštívili zdejší podzemí a alespoň zvenčí slavnou 
románskou rotundu sv. Kateřiny z dob vlády Přemyslovců. Vodní mlýn ve Slupi byla další 
zastávka. Tato renesanční stavba velkomlýna se čtyřmi funkčními vodními koly a mlýnským 
náhonem je rovněž národní kulturní památkou. 

 



 

Na třeťáky čekala oblíbená dopravní výchova na hřišti na Pastvinách v Brně - Komíně. Blíží 
se léto a dovednosti a znalosti, jak se chovat coby cyklista či chodec, se mohou hodit. 

 



Všechny třetí ročníky navíc absolvovaly dobrodružnou cestu vesmírem. 
Program Astronaut 2D nabízí Hvězdárna a planetárium Brno. 

V květnu stihla III. A svoji školu v přírodě, která proběhla v Outdoor Resort 
Březová u Rokytnice nad Rokytnou - Stařeč. Dle obrázků lze vyvodit, že odvahu neměly 
jen děti, ale i paní učitelka… Pobyt se líbil a všichni se vrátili v pořádku domů. 

 



 

 

 



Třídy IV. A, C a D zhlédly v Divadle Radost představení #Burn #IAmHere #Herostratos. 
Jednalo se o divadelní ztvárnění Naivního divadla Liberec (v rámci festivalu Divadelní svět 
Brno) příběhu o hrdinech a antihrdinech s preventivním podtextem, který má za úkol 
poukazovat na nebezpečí kyberšikany. 

 

Všichni páťáci si prošli centrum Brna v rámci výukového programu Brněnské pověsti 
(pořádá Středisko volného času Lužánky) – okruh II, jenž zahrnoval Kapucínský kostel       
a klášter, Biskupský dvůr, Petrov, Denisovy sady s výhledem a vyprávěním pověstí                  
o klášteře na Starém Brně a hradu Špilberk. 

 

A povídání o výletech a aktivitách prvního stupně zakončíme maličkou fotografickou 
ukázkou výletu tříd V. A a C do matičky Prahy. 

 



 

 



Ani druhý stupeň nepřišel v květnu zkrátka. Však čtěte směle dále. 

Další šesťáci pokračovali ve výukovém programu na Holedné, kde je možné spatřit naživo 
daňky a divoká prasata. 

 

 



Paní učitelka Mgr. Veronika Strašáková s Mgr. Lenkou Veselou jsou naše vyučující 
francouzského jazyka. Každý rok se se svými žáky zúčastňují festivalu francouzské 
kultury Bonjour Brno. Nejinak tomu bylo letos, kdy se festival konal již po třicáté. V rámci 
něho žáci absolvovali bezplatně komentovanou prohlídku města Brna v češtině, která nese 
název „Po stopách Francouzů“. Jeden den vyrazila třída VI. B a C s paní učitelkou 
Veronikou a druhý den francouzštináři ze sedmých ročníků spolu s paní učitelkou Lenkou. 

Stopy vedly k více i méně známých francouzským osobnostem, jejichž životy byly nějakým 
způsobem spjaty s městem Brnem. 

Věděli jste například, z jakých důvodů trávila svůj nedobrovolný pobyt v Brně Blanka 
z Valois, první žena Karla IV.? Jak to, že „největším Brňanem 17. století“ byl Francouz, 
který má navíc v Brně svůj náhrobek? Kde byste našli dvojjazyčnou desku připomínající 
Napoleonův pobyt v Brně dne 20. listopadu 1805? Co mají společného rakouský císař 
Frantšiek I. (1768–1835) a francouzský historik, slavista a bohemista Ernest Denis (1849–
1921)? Tyto a další zajímavosti se žáci dozvěděli z vyprávění průvodkyně Mgr. Jany 
Amadou. Začalo se u zvonkohry na hradě Špilberk a skončilo na Moravském náměstí. 

 

 



Třídy VII. A a VIII. C se vydaly zdolat krásný středověký hrad Pernštejn a poté zavítaly 
do cisterciáckého kláštera Porta coeli v Předklášteří u Tišnova. Latinský překlad tohoto 
kláštera zní Brána nebes. I dnes zde žije komunita cisterciaček, které své životy zasvětily 
Bohu v duchu hesla sv. Benedikta „Modli se a pracuj“. 

 

 



Zmiňovaná třída VIII. C si v květnu navíc užila i vícedenní výlet do příjemného Mikulova    
a jeho hezkého okolí. 

 

 



Ale teď honem zavřít oči! Tedy aspoň ti, kdo se bojí či štítí plazů. Naši sedmáci je 
nezavírali, když poslouchali dvouhodinovou přednášku s ukázkou živých hadů. Opět za námi 
zavítala naše bývalá žákyně Zuzana Dolinay se svým manželem Matejem. Oba jsou velcí 
znalci, obdivovatelé a ochránci přírody, ale také zkušení fotografové a kameramani. Svůj 
odborný zájem zaměřují zejména na herpetologii. Život hadů, svůj výzkum a povolání 
vysvětlovali žákům s neutuchajícím nadšením. A nebojte se. Kdo nechtěl, hady si chovat 
v rukou či krku nemusel. Ale oni obvykle všichni nebo téměř všichni chtěli. Žáci tak zjistili, 
že had není slizký. O jedovaté se nejednalo a škrtiči si na sedmáky netroufli. 

 

 



 

 



Osvětim je pravidelné místo, kam jezdí naši deváťáci. PhDr. Jolana Kubíková právem 
považuje návštěvu bývalého nacistického vyhlazovacího tábora v Polsku za důležitou. A my 
s ní souhlasíme. Vždyť to, že naše země žije v míru a blahobytu, neznamená, že je to stav 
trvalý. Jen pár set kilometrů od nás zuří opravdová válka. Kéž si vážíme míru, svobody, 
pitné vody, vzduchu k dýchání a potravy pro náš organismus. To nejsou samozřejmosti!!! 

 

Po prohlídce Konzentrationslager Auschwitz-Birkenau čili koncentračního tábora 
Osvětim-Březinka zamířila výprava do Krakova s hradem Wawel a katedrálou, což je vždy 
další cíl poznávací dějepisné exkurze. V krásném historickém městě je co obdivovat. 

 



Po stopách Vikingů se vydali přihlášení druhostupňoví žáci. Pro velký zájem se jelo koncem 
května a další cesta byla naplánována na červen. A jak už název velkého výletu napovídá, 
byl zaměřen na dějiny Vikingů. Ale protože se jednalo vždy o stejný program a fotografie 
máme k dispozici do školní kroniky až z červnového zájezdu, povíme si o Dánsku příště. 

 

Tak jako v dubnu proběhl Branný den pro žáky 6. a 8. ročníků, v květnu byl vyhrazen čas 
a prostor pro 7. a 9. třídy. Program byl stejný, ale opět zajímavý a poutavý. 

 



 

 



Následující sportovní okénko přenecháme panu učiteli Mgr. Janu Kovářovi: 

Dne 14. 5. se konala finálová část okresního kola fotbalového turnaje hochů 8. a 9. tříd. 
Ze základní skupiny jsme postoupili s bilancí 3 výhry a 1 prohra. Ve čtvrtfinále jsme přes 
bojovný výkon a herní převahu nedokázali dát soupeři gól a prohráli jsme 1:0.             
Nakonec z toho bylo pěkně 5. místo z 26 přihlášených škol. Hráčům děkujeme za výbornou 
reprezentaci školy. 

 

Dne 15. 5. proběhlo finálové kolo basketbalového turnaje i s naší účasti. Ze základní 
skupiny jsme postoupili s bilancí 3 výhry a 1 prohra. Ve čtvrtfinále jsme narazili na            
ZŠ Kuldova a vyrovnaný zápas rozhodl skvělým ziskem míče a následným košem 7 sekund 
před koncem utkání hráč Matěj z IX. B. V semifinále jsme ve vyrovnaném utkání prohráli     
o 5 bodů, a nakonec jsme nedokázali vyhrát ani utkání o 3. místo. Pro náš tým složený 
převážně z nebasketbalistů je to vynikající výsledek, jelikož se turnaje zúčastnilo              
21 brněnských škol. Všem hráčům děkujeme za vynikající reprezentaci školy. 

 



Kromě zmíněných zápasů se uskutečnil i dívčí volejbalový turnaj a naše škola se zúčastnila 
tradičních atletických závodů královopolských základních škol (konaných na Základní škole 
Herčíkova), kde se někteří naši žáci úspěšně umístili: 

V běhu na 100 m v kategorii chlapců 6. a 7. ročníků se nejlépe dařilo Davidu Forejtkovi ze 
VII. D, který skončil na 2. místě (13,64 vteřin) a Petru Sedlákovi ze VII. C, jenž obsadil 
třetí příčku (13,96 vteřin). Ve stejné disciplíně a kategorii, ale tentokráte dívek, dopadla 
skvěle naše Stela Bradáčová ze VII. C, poněvadž dosáhla na 1. místo (14,19 vteřin). 

Ve stejné kategorii ve skoku do dálky se nejlépe umístil již zmíněný David Forejtek se 
svými 463 cm. V kategorii dívek opět zaznamenala úspěch Stela Bradáčová, která 
doskočila až na 2. místo - 423 cm. 

Ve stejných disciplínách, ale v kategorii 8. a 9. tříd, jsme se sice mezi prvními třemi místy 
neumístili, ale i bramborová medaile je dobrá, když uvážíme silnou konkurenci ostatních 
škol. Děkujeme všem, kteří za naši školu závodili, ať už se umístili jakkoliv. 

 

Někdy se stává, že se žák či žákyně stěhují se svými rodiči do jiného města, 
tudíž musí změnit i školu, a pokud je kolektiv dobrý a stmelený, je to důvod spíše ke 
smutku, ať už ze strany stěhujícího či ostatních spolužáků. Proto je hezké, když se takoví 
kamarádi srdečně rozloučí, třeba jako Arshita ze VII. B, která poslední měsíc v tomto 
školním roce strávila již v našem hlavním městě. Arshita pochází z Indie, a tak si připravila 
pro své spolužáky povídání o své rodné zemi, o místních zvycích, náboženství, kultuře           
a dalších zajímavostech. Děkujeme jí za společenství a přátelství a přejeme, aby se jí        
a její rodině dařilo v novém působišti dobře. 

 

 



Také vás, milí čtenáři školní kroniky, v poslední době informujeme, jak se vyvíjí naše účast 
v projektu Příběhy našich sousedů (Post Bellum), tak můžeme postoupit v informacích dále. 
Školní tým v sestavě Matyáš Tichý, Tomáš Prchal, Tadeáš Kadeřábek a David James 
Michálek z třídy IX. D absolvoval v průběhu května návštěvu Českého rozhlasu Brno, kde 
se jim věnovala paní redaktorka Karolina Antlová. Samotnému natáčení příběhu naší 
pamětnice, paní Mgr. Danuše Ducháčkové, předcházelo místy až vtipné či rozverné 
rozcvičování mluvidel – hlasivek, bránice, jazyka atd. Věříme, že získané zkušenosti se 
mohou hochům v životě hodit, zvláště, kdyby se živili jednou prací, kdy je zapotřebí 
hovořit k jiným lidem. 

A teď maličká ilustrace k samotnému natáčení, které se líbilo všem čtyřem žákům. 

 

 



A nesmíme zapomenout na Cirkus Kociáno, úžasné smysluplné dílo. Nechte se přenést 
čtením do jiné galaxie… 

Ať žije Cirkus Kociáno! 

Zajímá vás vesmír? Rádi byste navštívili rozličné planety? Třeba planetu Smyslů                    
a nesmyslů, nebo planetu Protikladů či Botanikookulus? A což planetu Message (vzkazů) 
anebo dokonce planetu Děsu? Toto vše, a ještě více bylo možno zhlédnout v úterý 21. 5. 
2024 během dvou představení v Bezbariérovém divadle Barka v Králově Poli. 

Jedná se o unikátní projekt propojení světů zdravých a hendikepovaných dětí. Žáci ze 
Základní školy na Slovanském náměstí tři dny v květnu pilně nacvičovali s dětmi z Kociánky. 
Během tohoto soustředění, seznamování, nácviků se stíraly hranice a člověk pak 
přemýšlel… kdo je vlastně zdravý a kdo nemocný? Podle jakých měřítek se to počítá?           
I děti s tělesných či mentálním hendikepem mají svůj svět, své emoce, touhy, sny a chuť 
něco ukázat a dokázat. A naši žáci ze Slovaňáku si možná budou více vážit toho, co považují 
za samozřejmost. 

První dva dny se nacvičování konalo přímo v areálu Kociánky v místním kinosálu, ale 
kociánkovské děti nám ukázaly také bazén, koně sloužící k hipoterapii, jabloňový sad, 
skleník, fontánu, kozy, papouška, zvoničku, ale také místa, kde se vzdělávají anebo dokonce 
i bydlí. 

Třetí den už se zkoušelo naostro přímo v Barce. Tréma se začala sem tam ozývat, ale 
protože jsme se vzájemně podporovali, překonali jsme všechny pocity a vrhli se směle na 
jeviště, přičemž první představení bylo premiérou a druhé téhož dopoledne derniérou. 
Diváky byli nejen žáci ze ZŠ Slovanské náměstí, ale také z Kociánky, rovněž se přišli 
podívat někteří rodiče, pedagogové a další příznivci tohoto projektu. Povedlo se! Výzkumný 
tým kosmonautů sesbíral vzorky z jednotlivých planet a nalezl seržanta Uneseného. Zdali 
nastoupil s posádkou do kabiny raketoplánu a vrátil se na Zemi, to nevíme. Ale je možné, 
že byl nakonec okouzlen a unesen láskou princezny z planety Botanikookulus a zůstal s ní… 

Děkujeme všem dětem, které nacvičovaly a daly do toho své nadšení, sílu a nápady, a také 
všem dobrovolníkům, kteří jsou jako nosníky u mostu a ten by bez nich nestál. Děkujeme 
ze srdce pedagogům: kapitánovi Hustoňovi v podání neskutečné Zdenky Mlezivové, dále 
hvězdnému vakuu Terezce Zemanové, vesmírné mlhovině Aničce Žďárové, Lukáši 
Slatkovskému a Davidu Jalovému, řediteli ZŠ Slovanské náměstí, který se každý rok 
Cirkusu Kociáno aktivně zúčastňuje po celou dobu. 

Poděkování patří i našemu trpělivému osvětlovači Pepínovi, paní ředitelce Barky                
Ing. Zdeňce Vlachovské a také Městské části Brno - Královo Pole za poskytnutí příspěvku 
na nezbytné náklady. 

Tak třeba za rok? … 

 



 

 

 



No, a to je pro květen vše. Není toho málo, viďte? A to jsme se nezmiňovali o festivalu 
Dobrý den, Kociánko, o rozdílových zkouškách do 6. ročníků (třídy s rozšířenou výukou 
jazyků), o výukovém program do jaderné elektrárny Dukovany (přihlášení žáci 2. stupně), 
o soutěži v anglickém jazyce English Star, o výletě školní družinky – do Permonia 
v Oslavanech a do Dolních Kounic. Myslíme si, že si nemohou současní žáci stěžovat na 
nudu ve škole. Pořád se něco děje. „Jinak by nebyly dějiny,“ jak řekl král v pohádce Tři 
veteráni. Současní i budoucí čtenáři kroniky se po letech aspoň mohou pokochat, co vše 
jsme na Slovaňáku prožili. 

 

 



Začátek školní kroniky začínáme obvykle počasím, aby následující generace měly srovnání. 
Toto číslo bylo však v mnohém ohledu mimořádné, tak se nám povídání o počasí, které bylo 
v květnu různorodé, přesunulo do závěru. Hezké, slunečné dny střídaly dešťové přeháňky, 
bouřky i přívalové deště. Ale nestěžujeme si. Voda je důležitá a suché vedro je úmorné. 

Tak ještě jeden měsíc a budou tu zase letní prázdniny. Toto utíká… 

 

 


